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گروه سیاسی - ســید مجید حسینی: »400 هزار 
میلیارد« برای دولت و مجلس عدد آشنایی است! عددی 
که یک بار به عنوان کســری بودجه امســال از ســوی 
نماینــدگان مجلس اعلام شــد اما از ســوی دولتمردان 
تکذیب شد و عنوان شــد که در سال جاری دولت اصلا 
کســری بودجه ندارد! حالا دوباره دولت اعلام می کند که 
براســاس تغییراتی که مجلس در بودجه اعمال می کند 
ســال آینده 400 هزار میلیارد تومان مغایرت در بودجه 
شــکل خواهد گرفت و رئیس مجلس آن را تکذیب کرده 

است. واقعا داستان جالبی است!
داستان اول در نیمه دی ماه شکل گرفت، زمانی که دولت 
و مجلــس درباره اعلام وصول  بودجه ســال آینده با هم 
اختلاف داشــتند: در حالی که مجلس حاضر نبود لایحه 
بودجه 1402 را قبل از وصول برنامه هفتم توســعه اعلام 
وصول کند، دولت می گفت که این کار قانونی نیست. اما 
این تنها اختلاف این دو قوه نبود. در آن روزها اعضای این 
دو قوه درباره تحقق بودجه امسال، آن هم به اندازه 400 

هزار میلیارد  هم با هم اختلاف نظر داشتند! 
این داســتان با ســخنان محمدرضا پورابراهیمی، رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس آغاز شد که در آن روزها به 
صراحت اعلام کرد: اگر برای کسری بودجه فکری نکنید، 
رونــد افت ارزش پول ملی ادامــه خواهد یافت در نتیجه 
باید برای ۳00 تا 400 هزار میلیارد تومان کسری بودجه 

چاره اندیشی شود.
اولیــن تاکتیک در برابر این ســخنان، ایــن بود که این 
موضوع را به گردن مجلس بیندازند. همشــهری، ارگان 
شهرداری تهران که این روزها همچنان یار سوپر پوششی 
دولت است، در واکنش به این سخنان رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس نوشــت: »تردیدی نیســت که افزایش 
شــکاف بین دخل و خرج دولت باعث تورم خواهد شــد.  
از این جهت لازم اســت  مجلس خودش پیشــگام شود 
و جلــوی افزایش هزینه های دولــت را بگیرد. پیش بینی 
منابــع بودجه ای بدون درنظر گرفتن محدودیت ها از یک 
سو و افزایش ســقف تعهدات و مصارف بودجه سالانه در 
فرایند بررسی و تصویب بودجه در مجلس از سوی دیگر 
نتیجه  افزایش کسری بودجه خواهد بود. حال این پرسش 
مطرح اســت که آیا مجلس سیاست بودجه  ضدتورمی را 
در عمــل دنبال می کند؟ واقعیت این اســت که رویکرد 
مجلس در طول سال های گذشته به جای بررسی بودجه، 
بر مدار بودجه ریزی استوار شده و نمایندگان به جای الزام 
دولت به در پیش گرفتن سیاست انقباضی، خودشان در 
انبســاط بودجه سهم داشته اند. وضع تکالیف بودجه ای و 
فرابودجه ای بدون درنگ در شکننده بودن منابع بودجه، 

نتیجه اش همانا کسری بودجه است. لازم است مجلس از 
خودش شروع کند.«

بــا این حال یــک روز بعــد این تاکتیک عوض شــد و 
میرکاظمی رئیس ســازمان برنامه و بودجه ادعا کرد که 
کســری بودجه 400 هزار میلیارد تومانی مطلقاً واقعیت 
ندارد و تحقق بودجه نزدیک به 100 درصد اســت. پس 
از آن احسان خاندوزی وزیر اقتصاد که سمت سخنگوی 
اقتصادی دولت را هــم دارد، به کمک میرکاظمی آمد و 
اعــلام کرد: طبق اطلاعاتی که وجــود دارد، اصلا چنین 
برآوردی برای بودجه نداریم و این عدد غیر دقیق است. در 
حوزه عملکرد بودجه ای ۹ ماهه دولت ۹1۷ هزار میلیارد 
تومان درآمد داشتیم که ۸۸ درصد عدد مصوب است و نیز 
۶۳ درصد بیش از رقم مشابه سال گذشته است که کمک 

می کند درآمد پایدار افزایش یابد.
میرکاظمی همچنین ادعا کــرد که این موضوع را برخی 
از رســانه ها دامن می زنند که مطلقــاً واقعیت ندارد؛ در 
حالی که چنین موضوعی را »رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس« مطرح کرده است. اما شاید جالب باشد که بدانیم 
اولین کسی که این کسری بودجه را در مجلس اعلام کرد، 
خود میرکاظمی بود! وی در آبان ماه در مجلس گفته بود 
که در هفت ماه نخست امسال تنها ۶۶ درصد منابع بودجه 
محقق شــده و این روند تا پایان ســال نیز ادامه خواهد 
داشت. بر این اســاس کسری بودجه 1401 بالغ بر 4۷0 
هزار میلیارد تومان برآورد می شــود که بالغ بر یک سوم 
کل بودجه است. رســانه ها در آن زمان به نقل از  رئیس 
سازمان برنامه و بودجه نوشتند: در هفت ماه نخست سال 

جاری تنها ۶۶ درصد از منابع عمومی بودجه کشور محقق 
شده است. به بیان ساده تر تا پایان مهر ماه امسال، حدود 
۶۶ درصد از درآمد هایــی که در این بازه زمانی در قانون 
بودجه تعریف شده بود برای دولت وصول شده و مابقی آن 
کسری یا عدم تحقق بوده است. میر کاظمی عنوان کرد 
که تا پایان سال نیز همین روند تکرار خواهد شد، بنابراین 
دولت در پنج ماه پایانی ســال جاری با حدود 200 هزار 
میلیارد تومان کســری بودجه مواجه است. بر این اساس 
کل کســری بودجه یا منابع وصول نشده دولت در سال 
جاری حدود 4۷4 هزار میلیارد تومان خواهد بود که برابر 

با بیش از یک سوم رقم بودجه عمومی کل کشور است.
اگرچــه آن داســتان ظاهرا تمام شــد اما حــالا باز هم 
میرکاظمی به میدان آمده و این بار از مغایرت 400 هزار 
میلیــارد تومانی در بودجه ســال آینده به علت تغییرات 

مجلس در بودجه سخن می گوید! 
رئیس سازمان برنامه و بودجه دیروز صراحتا در مخالفت با 
تغییرات مجلس در ب.ودجه سال آینده گفت: تا اینجای 
بررســی بودجه غیر از 200 همت بابت نرخ ساده تا الان 
حدود 400 همت در بودجه مغایرت ایجاد شده؛ بعضی از 
آنها مربوط به حقوق است که ما باید هر ماه پرداخت کنیم 
اما مبالغ دیگر باعث افزایش پایه پولی و تورم می شود این 
کارها را نکنیم؛ ۵0 همت اوراق به معنای رشد 400 همتی 
افزایش نقدینگی است؛ همین الان هم بانک ها نمی توانند 
اوراق بفروشــند ما برای جبران تبصره 14 قرار بود اوراق 
بدهیم اما بانک ها نمی خرند. حالا دوباره می خواهید اوراق 

اضافه کنید.

اما بعد از این که بند الحاقی یک تبصره 1۶ تصویب شــد 
محمدباقر قالیباف خطاب به رئیس سازمان برنامه و بودجه 
گفت: شــما بحثی را اشــاره کردید و گفتید که مصوبات 
مجلس شورای اسلامی باعث مغایرت 400 همتی بودجه 
شده است، اما آیا مجلس شورای اسلامی این کار را کرده 
است؟ چنین چیزی درست نیست و در کمیسیون تلفیق 

هم رخ نداده است.
وی اضافه کرد: شما نامه ای به آقای رئیس جمهور نوشتید 
که این نامه به من منتقل شده و من در حال تنظیم پاسخ 
هستم که آن را ارسال خواهم کرد و آن جدولی که داده اید 

در آن چنین عددی نیست.
قالیباف گفــت: ما نمی خواهیم این مســائل را در اینجا 
بحث کنیم، اما مردم مذاکرات مجلس شورای اسلامی را 
می شنوند و احساس می کنند ما به این موضوعات توجه 
نداریم. ما می دانیم که اگر سقف بالا رود تورم ایجاد شده و 
ناترازی به وجود می آید. ما متوجه هستیم به همین دلیل 

نمایندگان از طرح پیشنهادات خود انصراف می دهند.
همچنین محمد رشــیدی در حاشیه جلسه علنی نوبت 
عصــر دیروز مجلس در جمع خبرنــگاران در واکنش به 
صحبت های میرکاظمی رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
در خصوص مغایرت 400 همتی )هزار میلیارد تومان(در 
بودجه سال آینده گفت: دولت لایحه بودجه را به مجلس 
ارائه می کند که زمانی این لایحه تبدیل به قانون می شود 
که در مجلس به تصویب برســد. طبیعتا در زمان بررسی 
لایحه، نمایندگان مطالبی مد نظرشان است که دولت آن 
را در لایحه نیاورده است پس مغایرت چیز طبیعی است.

وی افــزود: برای ما مهم توجه بــه تاکیدات مقام معظم 
رهبری اســت که ســقف بودجه افزایش پیدا نکند چون 
باعث ناترازی و کســری بودجه شده که نتیجه آن تورم و 
افزایش پایه پولی است؛ این همان کاری است که پارسال 
و امسال انجام دادیم یعنی سقف بودجه افزایش پیدا نکرد.

این عضو هیات رئیسه مجلس ادامه داد: بر همین اساس 
تمامی تلاش مجلس این بود که سقف بودجه افزایش پیدا 
نکند و ناترازی در بودجه نداشته باشیم اما وجود مغایرت 
مشکلی ندارد. البته که مغایرت 400 همتی هم در بودجه 
درست نیست. رشیدی خاطرنشان کرد: پیشنهاداتی که 
ناشی از افزایش سقف بودجه بود در مجلس مطرح نشد و 
یا نمایندگان پس گرفتند. پس مجددا می گویم که افزایش 
سقف بودجه و مغایرت 400 همتی درست نیست؛ آقای 
میرکاظمــی هم در نامــه ای به رئیــس جمهور موضوع 
مغایرت 400 همتی را مطرح کرده که رئیس جمهور آن 
را بــه رئیس مجلس ارجــاع داد. آقای قالیباف هم به آن 

نامه پاسخ دادند.

دولتمردان سعی دارند مانع از تغییر در بودجه سال آینده شوند

بازهم اختلاف دولت و مجلس بر سر »400 هزار میلیارد تومان«! 

رئیــس کل دادگســتری اســتان تهــران به روســای 
انقــلاب  و  عمومــی  دادســتان های  و  دادگســتری ها 
شهرستان های تابعه اســتان ماموریت داد تا از انبارهای 
اموال تملیکی و پارکینگ های خودروهای توقیفی مرتبط 
با پرونده های مواد مخدر در ســطح استان تهران بازدید 

کرده و نتایج این بازدید را طی ۷2 ساعت اعلام کنند.
به گزارش ایسنا، در راستای تاکیدات رئیس  قوه قضائیه 
مبنی بر تســریع در تعیین تکلیف کالاهای رســوبی در 
انبارهای ســازمان جمع آوری و فــروش اموال تملیکی و 
خودروهای توقیفی مرتبط با پرونده های مواد مخدر، علی 
القاصی رئیس کل دادگستری اســتان تهران در اقدامی 
ابتکاری به تمامی روســای دادگستری ها و دادستان های 

عمومــی و انقلاب شهرســتان های تابعه اســتان تهران 
ماموریت داد تا در روز جاری، سه شنبه مورخ ۹ اسفندماه 
از انبارهــای اموال تملیکــی و پارکینگ های خودروهای 
توقیفی مرتبط با پرونده های مواد مخدر در سطح استان 
تهران بازدید به عمل آورده و نتایج این بازدید را طی ۷2 

ساعت اعلام کنند.
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران هدف اساســی و 
بنیادیــن از ورود دســتگاه قضایی به حــوزه گمرکات، 
صــادرات، واردات و تعییــن تکلیف کالاهــای موجود 
در انبارهــای گمــرکات و اموال تملیکــی و همچنین 
پارکینگ های خودروهــای توقیفی مرتبط با پرونده های 
مواد مخدر در ســطح اســتان تهران را بدوا مساعدت به 

دستگاه های ذی ربط و دولت به منظور »تسهیل و تسریع 
فرایندهــا«، »پیشــگیری از بروز احتمالــی انحرافات و 
سوءجریانات«، »نظارت بر حسن انجام امور« و »استفاده 
از ظرفیت خاص و ویژه دســتگاه قضایی در حوزه حقوق 
عامه« اعلام کرد. القاصی گفت: اطلاع دقیق و مســتقیم 
از وضعیت نگهداری خودروها و موتور ســیکلت هایی که 
به دلیل حمل موادمخدر، ارتبــاط با موادمخدر یا اموال 
مربوط به قاچاقچیان موادمخدر توقیف شــده اند، از دیگر 
اهداف این بازدیدها است تا شرایط نگهداری وسایل نقلیه 
بررســی شــود و با نظارت بر روند رسیدگی های قضایی 
و اجرای وظایف و مســئولیت های قانونی سازمان اموال 
تملیکی و شــورای هماهنگی مبارزه با مــواد مخدر در 

خصوص نگهداری و فروش این وسایل نقلیه تسریع شود.
القاصــی تصریح کرد: با توجه به اینکه مقوله حقوق عامه 
و سیاســت های اقتصاد مقاومتی از اولویت های اساســی 
دســتگاه قضایی محسوب می شــود، دادگستری استان 
تهران در حوزه تعیین تکلیف کالاهای رسوبی و بلاتکلیف 
در انبارهای گمرکات و امــوال تملیکی به منظور اصلاح 
فرایندهــا و رویه های جاری با توجــه به تاکیدات رئیس 
قوه قضائیه پای در میدان عمل گذاشــته و در روز جاری 
تمامی دادستان ها و روسای دادگستری ها در حال بازدید 

از از انبارهای مربوطه هستند.
رئیس کل دادگســتری استان تهران تاکید کرد: نتایج و 
دستاوردهای حاصل از این اقدام متعاقبا اعلام خواهد شد.

رئیس ســازمان بازرسی کل کشــور گفت: امروزه بحث 
افزایــش قیمت ارز در جامعه مطرح اســت بنابراین باید 
بررســی شــود آیا قوانینی که در این خصوص داشتیم و 
راهکارهایی که در بخش های مختلف کشور اعمال کردیم 
راهکارهای اصولی بودند، قانون به خوبی اجرا شده است، 
اگر قانون به خوبی اجرا شده چرا به این مرحله رسیده ایم 

و دلیلش چیست.
به گزارش ایسنا، سه شنبه ۹ اسفندماه تفاهم نامه همکاری 
میان سازمان بازرسی کل کشور و دانشگاه تهران با حضور 
ذبیح الله خدائیان رئیس سازمان بازرسی کل کشور و سید 
محمد مقیمی رئیس دانشگاه تهران به منظور بهره مندی 
مطلوب از توانمندی ها، ظرفیت علمی و تحقیقاتی، ایجاد 
هم افزایی و گام برداشتن در جهت رویکرد نوین ارتباطات 
موثر منعقد شد. رئیس سازمان بازرسی کل کشور در این 
جلسه اظهار کرد: دانشگاه تهران معتبرترین مرجع علمی 
آموزشی و پژوهشی در رشته های مختلف در داخل کشور 
بوده و در ســطح جامع جهانی از شــأن و جایگاه بالایی 
برخوردار اســت و هر ساله هزاران نفر دانشجو در مقاطع 
مختلف علمی از این دانشگاه فارغ التحصیل می شوند و این 
دانشگاه کارهای بسیاری را در مباحث مختلف علمی انجام 
می دهد. وی افزود: ده هــا و صدها مقاله، طرح و کارهای 
پژوهشــی در این دانشگاه صور می گیرد که این طرح ها و 
تحقیقات در صورتی ارزشــمند خواهند بود که در جامعه 
اثربخش باشــند و اثربخشــی نیز به این صورت است که 
دانشــگاه تهران ارتباط تنگاتنگ با دستگاه های اجرایی، 
نظارتی به ســایر دستگاه ها داشته باشــد تا بتوان از این 
کارهای تحقیقاتی، پژوهشی علمی در عمل استفاده کرد. 
خدائیــان گفت: دانشــگاه تهران کارهــای تحقیقاتی و 
پژوهشــی که جنبه کاربردی دارند را انجام می دهد که از 
این کارها در راستای وظایفی که بر عهده سازمان بازرسی 

اســت، می توان اســتفاده کرد. وی عنوان کرد: وظیفه ای 
که در قانون اساســی بر دوش ســازمان بازرسی گذاشته 
شــده نظارت بر اجرای صحیح قانون و حسن جریان امور 
اســت و شاید در بدو امر که اسم سازمان بازرسی به میان 
می آید بحث مبارزه با فســاد و برخــورد با جرم و تخلف 
به ذهن خطور کند؛ در حالی که وظیفه سازمان بازرسی 
نظارت بر اجرای صحیح قانون و حسن جریان امور است. 
رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: با توجه به اینکه 
سازمان بازرسی نظارت بر اجرای صحیح امور و همچنین 
حسن جریان امور را برعهده دارد، بنابراین باید در راستای 
ایفای وظیفه ای که بر عهده داریم بتوانیم از دستاوردهای 
دانشــگاه تهران در بخش های مختلف اســتفاده کنیم به 
طوری که با برگزاری نشست ها و میزگردها باحضور اساتید 
و صاحب نظران دانشگاه تهران در راستای نظارت بر حسن 

جریان امور می توانیم از این دستاوردها بهره ببریم.
خدائیــان در ادامه گفــت: امروزه بحــث افزایش قیمت 
ارز در جامعه مطرح اســت بنابراین باید بررسی شود آیا 
قوانینی که در این خصوص داشتیم و راهکارهایی که در 
بخش های مختلف کشور اعمال کردیم راهکارهای اصولی 
بودند، قانون به خوبی اجرا شده است، اگر قانون به خوبی 
اجرا شده چرا به این مرحله رسیده ایم و دلیلش چیست، 
بنابراین باید کارشناسان در مراکز علمی در این خصوص 
بحث کنند و وظیفه ســازمان بازرسی این است که ورود 
کند و پیشنهاد دهد و اگر احساس کند یک قانون به خوبی 
اجرا نمی شــود یا جریان امور صحیح ادامه پیدا نمی کند 
قبل از اینکه تخلفی اتفــاق بیافتد و قبل از اینکه جرمی 

واقع شود، وارد شود و عمده ترین وظیفه سازمان بازرسی 
این است که پیشگیری کند که قانون صحیح اجرا و امور 
صحیح جریان پیدا کند در رابطه با این موضوعات مراجع 

علمی و پژوهشی می توانند به سازمان کمک کنند.
وی در ادامــه بیان کرد: همچنیــن در رابطه با حکمرانی 
خوب، دانشــگاه تهران یک دانشــکده ای را تحت عنوان 
حکمرانی خــوب راه اندازی کرده که امیدوارم ســازمان 
بازرســی نیز بتواند از ظرفیت این دانشــگاه در رابطه با 
بازرسی خوب، روش های بهینه کردن بازرسی ها و عملی 

کردن بازرسی ها استفاده کند.
خدائیان اظهار کرد: کارهایی که در واقع بر عهده سازمان 
بازرسی بوده یا رشته ها و موضوعاتی که مورد نیاز سازمان 
بازرسی اســت را می توانیم در اختیار دانشگاه تهران قرار 
دهیم تا در کارهای علمی و پژوهشــی که انجام می شود 
از آن ها اســتفاده کنند. رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
گفت: دانشــگاه تهران هم می تواند از ظرفیت و داده هایی 
که ســازمان بازرســی دارد محرمانه یا طبقه بندی شده 

نیست و قابل استفاده است، بهره بگیرد.
وی در ادامــه گفــت: در واقع همکاری ایــن دو مرجع 
باعث می شــود که بازرسی های این ســازمان از پشتوانه 
علمی برخوردار باشــد و امیــدوارم بتوانیم در بخش های 
مختلفی که ممکن است جریان امور در برخی بخش های 
دستگاه های اجرایی به شکل صحیح نباشد با پیشنهادهای 
علمی که صورت می گیــرد از انحرافات و یا نقض قوانین 
پیشــگیری کنیم. رئیس سازمان بازرسی کل کشور بیان 
کرد: معتقدم همکاری میان ســازمان بازرسی و دانشگاه 

تهران بســیار می تواند بــه نفع جامعه باشــد و این نوع 
تفاهم نامه مقدمه ای است که بیشتر بتوانیم از ظرفیت هایی 
که هر دو مجموعه دارد اســتفاده کنیــم و امیدوارم این 
تفاهم نامه هایی که منعقد می شود فقط روی کاغذ نباشد 
یعنی به دنبال این تفاهم نامه کارگروه هایی پیش بینی شود 
تا شــروع به کار کنند و راهکارهایی را ارائه دهیم. رئیس 
دانشــگاه تهران در این جلسه بیان کرد: بنا به فرمایشات 
مقام معظم رهبری، دانشگاه ها و نهادهای علم بایستی در 
تولید علم نافع حرکت کنند به همین منظور رویکردمان 
در دانشگاه تهران علم برای علم و یا نظریه پردازی بر روی 
نظریه پردازی نیست. وی افزود: بنابراین این موضوع را به 
عنوان رســالت اصلی خود می دانیم تا آنچه که به عنوان 
یافته هــای علمی در اختیارمان قــرار دارد را در نهادهای 

اجرایی و در جامعه عملیاتی کنیم.
مقیمی اظهارکرد: حداقل در یک سال گذشته در دانشگاه 
تلاش کرده ایم همواره تعامل را برقرار کنیم، ولی نهادهای 
اجرایی دائماً درگیر مسائل روزمره خود قرار دارند و فقط 
برخی از نهادها هستند که اظهار علاقه می کنند در حال 
حاضر ســازمان بازرسی کل کشــور در فعالیت کاری که 
انجام می دهد رویکرد علم محور دارد بنابراین این فرصت 
را فراهم کرده که این ارتباط برقرار شود و این تفاهم نامه 
شروع خوبی خواهد بود برای اینکه بتوانیم یافته های علمی 
و ابتکارات علمی که متناسب با نیازهایی سازمان بازرسی 
اســت را ارائه کنیم. رئیس دانشگاه تهران گفت: کارکرد 
سازمان بازرســی، از جمله نهادهایی است که تقریبا کل 
جامعه ما را تحت الشعاع قرار می دهد اگر در یک حوزه ای 
اثربخــش ظاهر شــود، اثر مضاعفــی را روی بخش های 
مختلف کشــور می گذارد و، چون دایره فعالیت ســازمان 
بازرســی یک دایره وسیعی اســت بنابراین این همکاری 

می تواند اثرگذاری اجتماعی را در حد وسیع ایجاد کند.

رئیس کل دادگستری استان تهران دستور داد

بررسی انبارهای اموال تملیکی و پارکینگ های خودروهای توقیفی

رئیس سازمان بازرسی کل کشور:

قوانین مربوط به ارز باید بررسی شوند

سفر نخست وزیر پیشین عراق به تهران

آیا پرونده وساطت میان تهران و ریاض 
به الکاظمی محول شده است؟

یــک رســانه عربــی در 
گزارشی به سفر اخیر نخست 
وزیر پیشــین عراق به تهران 
و دیــدار و رایزنی با مقامات 

ارشد ایران پرداخت.
به گزارش ایســنا، پایگاه 
خبــری العربــی الجدید در 
سفر  که  نوشــت  گزارشــی 
هفته گذشته مصطفی الکاظمی، نخست وزیر پیشین عراق به تهران و دیدار با 
مقامات عالی رتبه ایران و همچنین انتشــار اخباری مبنی بر سفر برهم صالح، 
رئیس جمهور پیشــین عراق به ایران پرسش های زیادی را به دنبال داشت به 
ویژه اینکه ســفر الکاظمی قبل از سفر حســین امیرعبداللهیان، وزیر خارجه 

ایران به بغداد انجام شد.
در این گزارش آمده اســت که مصطفی الکاظمی در ســفر به ایران مورد 
اســتقبال گرم ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور ایــران و محمدباقر قالیباف، 
رئیس مجلس شورای اسلامی و علی شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت ملی 
قرار گرفت و بر اســاس تصاویری که رســانه های ایرانی منتشر کردند حسین 

امیرعبداللهیان، وزیر خارجه ایران نیز در این دیدارها حضور داشت.
در ادامه این گزارش آمده اســت مســاله قابل توجه دیگر این است که در 
این دیدارها پرچم عراق به چشــم می خورد و این امر تاکیدی بر رسمی بودن 

سفر است.
در بخش دیگری از این گزارش به بیانیه دفتر نخست وزیر پیشین عراق در 
مورد این سفر نیز اشاره شده است. یک مسئول عالی رتبه عراقی که در وزارت 
خارجه این کشور مشغول است در گفت وگو با العربی الجدید تاکید کرد: این 
ســفر در چارچوب پرونده وســاطت میان تهران و ریاض است؛ پرونده ای که 

الکاظمی در زمان نخست وزیری اش در سال 2020 آن را پایه گذاری کرد.
وی گفــت: الکاظمی به عنوان میانجیگر پیام های جدیدی میان ایرانی ها و 
سعودی ها رد و بدل کرد و می توان آن ها را مثبت توصیف کرد و نشان دهنده 

پیشرفت گسترده در روابط ایران و عربستان در مرحله اخیر است.
این مســئول عراقی خاطرنشان کرد که نخست وزیر پیشین عراق بار دیگر 
به طور رســمی نقش میانجیگری را بر عهده گرفته است و دولت محمد شیاع 
الســودانی، نخســت وزیر کنونی عراق به دلیل تمایل تهران و ریاض به ادامه 
وســاطت توســط الکاظمی، با این امر موافقت کرده است. یک مسئول دیگر 
عراقی با اشــاره به تبادل پیام های مثبت میان تهران و ریاض و ســفر فیصل 
بن فرحان، وزیر خارجه عربســتان و بعد از آن حســین امیرعبداللهیان، وزیر 
خارجــه ایران به بغداد گفت که ســفر الکاظمی به تهران در راســتای دیدار 
رســمی و قریب الوقوع میان ایران و عربســتان به میزبانی عراق اســت. وی 
گفت که دیدار اخیر برهم صالح، رئیس جمهور پیشــین عراق با محمد شیاع 
السودانی، نخست وزیر کنونی این کشور در راستای مطلع کردن وی از نتایج 
مذاکراتی اســت که برهم صالح به همراه الکاظمی رهبری کرد و آن ها توافق 
کردند که تلاش ها در این زمینه یکپارچه باشــد. از ســوی دیگر عامر الفایز، 
رئیس کمیســیون روابط خارجــی در پارلمان عراق در این باره گفت: ســفر 
اخیر الکاظمی به تهران بعد از آن انجام شــد که دو طرف ایرانی و سعودی به 
این نتیجه رســیدند که درگیری ها و اختلافــات موجود در منطقه باید پایان 
یابد و طبیعتا این امر به ســود عراق است. همچنین احسان الشمری، رئیس 
اندیشــکده »تفکرات سیاســی« در بغداد در اظهاراتی گفت: اگر ایران به راه 
حل هایی برسد و با عربستان صلح کند، این امر دروازه ای برای گشایش روابط 
این کشور با کشــورهای خلیج)فارس( و تمام کشــورهای عربی خواهد بود. 
این مســاله کشــورهای غربی را که می گویند کشورهای همجوار ایران نگران 
برنامه هســته ای ایران هستند، خشــمگین خواهد کرد و در نهایت مسئولان 
همســایه شرقی عراق یعنی ایران اهرم فشار مهمی برای گفت وگو با غرب در 
خصوص پرونده هسته ای در اختیار خواهند داشت. موید الحیدری، پژوهشگر 
عراقــی نیز در این خصوص گفت: مصطفی الکاظمی، نخســت وزیر پیشــین 
عراق روابط شــخصی خوبی با رهبران سیاســی بزرگ منطقه به ویژه محمد 
بن ســلمان، ولیعهد عربســتان دارد و وی می تواند از این روابط در راســتای 
تحقق منافع سیاســی عراق استفاده کند؛ عراقی که بهبود روابط میان تهران 
و ریاض برایش بســیار مهم اســت. وی با اشــاره به روابط خوب الکاظمی با 
کشورهای غربی و دیدارش با مقامات ارشد ایرانی گفت: احتمال این نیز وجود 
دارد که الکاظمی پیام واشــنگتن را به تهران منتقل کرده اســت. به گزارش 
ایســنا، اخیرا خبرگزاری آسوشــیتدپرس نوشــت، عبداللطیف رشید، رئیس 
جمهور عراق در بخشــی از گفت وگوی خود با این خبرگزاری اشــاره کرد که 
عراق میزبان قانون گذاران ارشــد عربی بوده است و آمادگی این کشور را برای 
میانجیگری در مذاکرات ایران و عربســتان سعودی اعلام کرد. مذاکرات ایران 
و عربســتان در حال حاضر با وقفه روبه روســت. اظهارات رئیس جمهور عراق 
در حالی مطرح می شود که حســین امیر عبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران 
بــه تازگی در گفت وگویی درباره آخرین تحــولات مذاکرات تهران و ریاض و 
تلاش بغداد برای بهبود روابط میان ایران و مصر و اردن گفت: صفحه جدیدی 
در روابط ایران و کشــورهای منطقه باز شده است و این در راستای سیاست 
خارجی ایران در دولت ابراهیم رئیســی است و کشور و حکومت های منطقه 
این پیام را به خوبی دریافت کردند. وزیر خارجه ایران تاکید کرد که جمهوری 
اســلامی ایران رویکرد مثبتی دارد و معتقد است که از طریق همکاری مداوم 

با کشورهای همجوار و منطقه، شاهد گشایش زیادی در آینده خواهیم بود.
او گفت که ســوءتفاهم ها برطرف خواهد شــد و روابط ایران با کشورهای 
منطقه از جمله مصر و اردن تقویت خواهد شــد و درخصوص عربســتان نیز 
دستور کار جدی داریم. محمد شــیاع السودانی، نخست وزیر عراق نیز اخیرا 
دربــاره مذاکرات تهــران و ریاض نیز گفت که تلاش ها بــرای نزدیک کردن 
رویکردهای ایران و عربســتان ادامه دارد و به زودی دیدارهای دو طرف از سر 
گرفته خواهد شد. پیش از این فواد حسین، وزیر خارجه عراق در گفت وگو با 
التلویزیون العربی تاکید کرد که نشســت های قبلی مسئولان ایرانی و سعودی 
در بغداد در ســطح امنیتی و اطلاعاتی بود و اکنون درصدد برگزاری نشستی 
جدید هستیم و روابط تهران و ریاض مثبت تر از قبل شده است. او گفت که 
فیصل بن فرحان و حسین امیرعبداللهیان، وزرای خارجه عربستان و ایران در 

خصوص ازسرگیری دیدارها رایزنی کرده اند.
حســین گفت: امیدواریم که دو طرف در خصوص برگزاری نشســت های 
دوجانبه توافق کنند و همانطور که محمد شــیاع السودانی، نخست وزیر عراق 

گفت ما آماده تسهیل این روند هستیم.

نگاه

سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای 
اســلامی با اشاره به جلسه مشــترک دو کمیسیون 
بهداشــت و آموزش برای بررسی موضوع مسمومیت 
دانش آموزان قمی گفت : دیروز پیرو دســتور رئیس 
مجلس شــورای اسلامی با جمعی از همکاران جهت 
بررسی دقیق موضوع مسمومیت دانش آموزان عازم 
قم شــدیم و امروز هم جلســه ای بــا حضور وزرای 
آموزش و پرورش و بهداشــت در مجلس برگزار شد؛ 
طبق گزارشــات ارائه شده در این جلسه مسمومیت 
خفیف دانش آموزان قابل انکار نیست منتها با توجه 
به گزارش دستگاه های مختلف علت دقیق آن هنوز 

مشخص نشده است.
زهرا شــیخی در گفت وگو با ایسنا در توضیح جلسه 
فوق العاده امروز مشــترک دو کمیسیون بهداشت و 
درمان و آموزش و تحقیقات درباره علت مسمومیت 
دانش آموزان قمی گفت: این جلسه با حضور وزرای 
بهداشت و آموزش و پرورش، نماینده وزارت اطلاعات 

و نمایندگان قم و بروجرد تشــکیل شد که هر کدام 
گزارشی از وضعیت موجود ارائه کردند.

وی توضیح داد: رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی قم 
گزارشی از بررسی ها و تعداد مراجعه کنندگان ناشی 
از مسمومیت ارائه کردند طبق گزارشات اعلام شده 
دانــش آموزان دچار  مســمومیت خفیف با ماهیت 
سموم گازی شده اند که اثرات آن معمولا از 1۵ تا 4۵ 
دقیقه باقی می ماند و پایدار نیســت و بعد از دقایقی 
اثرش از بین می رود. پس در این که مسمومیت اتفاق 
افتاده، حرفی نیست اما هنوز علت دقیق آن بر اساس 

گزارشات مشخص نشده است.
شــیخی در پایان گفت: گزارش وزارت بهداشــت به 
لحاظ علمی قابل تامل اســت و هنوز جای کار دقیق 
علمی دارد ولیکن گزارش سایر دستگاها هنوز اقناع 
کننده نیســت. در هر حال بررســی ها ادامه دارد و 
مجلس شــورای اسلامی پیگیر اســت چون برای ما 

جان دانش آموزان از همه چیز مهم تر است.

یک عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شوراها در 
مجلس تاکید کرد: خــودروی 10 هزار دلاری که با 
ارز ۳0 هزار تومانی وارد شده است با احتساب تعرفه 
۳0 درصدی حدود 400 میلیون تومان تمام می شود 
حال چرا مردم برای ثبت نام فقط باید ۵00 میلیون 

در حساب خود بلوکه کنند؟
جلال رشیدی کوچی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
شرایط پیش بینی شده برای پیش فروش خودروهای 
وارداتی، بیان کرد: این راه ها در حوزه واردات خودرو 
اشتباه است چرا که ما می خواهیم با عرضه محدودی 
که انجام می دهیم، رضایت عمومی را به دست آوریم؛ 
در حالی که این اتفاق نخواهد افتاد و منجر به انحصار 

و ویژه خواری خواهد شد.
وی در ادامه اظهار کرد: در حوزه خودروهای وارداتی 
نیز با این تعداد خودرویی که وارد شــده اســت، اگر 
باز به این ســمت و ســو برویم راه غلط را طی کرده 
ایم. قرار است این خودروها در بورس کالا با چندبرابر 

قیمت تمام شده در اختیار مردم قرار گیرد که واقعا 
مسیر اشتباهی است.

وی تصریــح کرد: متاســفانه هر چقــدر هم که ما 
می گوییم گوش شــنوایی نیســت. خودرو 10 هزار 
دلاری که با ارز نیمایی وارد شده است، دوستان بالغ 
بر یک میلیارد دلار پول برای این موضوع گذاشته اند، 
حتی گفتند تعرفه واردات نیز بین ۶ تا ۳0 درصد در 

نظر گرفته شده است. 
با دلار ۳0 تومانی هم که حساب کنیم یک خودروی 
10 هزار دلاری تقریبا 400 میلیون می شود. چرا باید 
برای پیش ثبت نام ۵00 میلیون پول گذاشت تا بعد 

ببینیم چه می شود؟
وی در ادامه تاکید کرد: مدت ها بر این موضوع تاکید 
شد که قرار است خودروهای اقتصادی وارد شود برای 
همین هم برای واردات ســقف 20 هزار دلاری برای 
خودرو ها لحــاظ کردند. آیا واقعا این قیمت ها واقعی 

است؟

چرا باید خودروهای وارداتی چند برابر قیمت در بورس عرضه شود؟هنوز علت دقیق مسمومیت دانش آموزان قمی مشخص نشده است

برگزاری مراسم ترحیم همسر شهید مطهری 
در دانشگاه تهران

مراســم ترحیم اعظم روحانی همسر شهید مطهری با حضور شخصیت های 
سیاسی، دانشــگاهیان و جمعی از دانشجویان سه شنبه )۹اسفندماه( در مسجد 
دانشــگاه تهران برگزار شد. به گزارش ایسنا، در ابتدای این  مراسم، رضا فراهانی 
قاری قرآن دقایقی قرآن تلاوت و ســپس لحظاتی به مدح خاندان اهل بیت)ع( 

پرداخت.
در ادامه این مراسم، پیام تسلیت سیدمحمد مقیمی رئیس دانشگاه تهران در 

سوگ این بانوی بزرگ و مبارز انقلابی قرائت شد.
حجت الاسلام سیدحســن قاضوی رئیس دانشکده معارف و اندیشه اسلامی 
دانشــگاه تهران نیز در بخشــی از این  مراسم با اشــاره به اهمیت نقش زنان در 
طول تاریخ اظهار کرد: در کنار حضرت رســول اکرم)ص(، حضرت خدیجه)س( 
و در کنــار حضرت علی)ع(، بانویی چون حضرت فاطمه)س( را می بینیم. نقش 
این بانوان در حفظ دین  اسلام بسیار بارز و ماندگار است. بنابراین زنان می توانند 
در طول تاریخ بســیار تاثیرگذار باشند. وی افزود: همیشه در کنار مردان بزرگ، 
بانوان فداکاری وجود دارد و اعظم روحانی همسر شهید مطهری در طول مبارزات 
انقلاب در کنار همسرش از هیچ تلاشی فروگذار نبود. اگر فداکاری های این بانوی 
بزرگ نبود شــاید اســتاد مطهری به توفیقاتی که امروز از این استاد می بینیم، 
نمی رسید. در این  مراسم، شــخصیت هایی از جمله علی لاریجانی عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام، محمدمهدی طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی، 
فرهاد رهبر دســتیار اقتصادی رئیس جمهور، اعضای خانواده شــهید بهشتی، 
محمدرضا شفیعی کدکنی نویسنده برجسته کشور، حسن بلخاری عضو هیات 
علمی دانشــگاه تهران، انوشیروان محسن بندپی استاندار سابق تهران و آیت الله 

محمدحسن اختری مدیرعامل بنیاد بین المللی عاشورا نیز حضور داشتند.

خبر


